
ذخایر آب سنگین ایران 
افزایش یافته است

رئی��س کمیس��یون امنیت 
ملی مجل��س می گوید پس 
از تحری��م اخی��ر آمریکا و 
ب��رای عدم  ای��ران  تصمیم 
خروج ذخایر اورانیوم و آب 
س��نگین، ذخایر آب س��نگین ایران از 130 
تن بیشتر ش��ده اس��ت. مجتبی ذوالنور در 
گفت وگو با مهر، با اش��اره ب��ه تصمیم ایران 
ب��رای افزایش ذخی��ره اورانیوم غنی  س��ازی 
ش��ده خود، اظهار داش��ت: ما تا هر درصدی 
که نیازه��ای صلح آمیزمان اقتضا کند، تولید 
غنی  سازی اورانیوم خود را افزایش می دهیم. 
وی ادامه داد: ما هی��چ اقدامی خلاف برجام 
انج��ام ندادیم، بلک��ه آمریکایی ها به صورت 
طبیع��ی و ب��ا ممنوعی��ت ف��روش و مبادله 
اورانی��وم ای��ران به خارج از کش��ور منجر به 
افزایش ظرفیت و انباشت اورانیوم غنی  سازی 
کش��ورمان ش��دند. رئیس کمیسیون امنیت 
ملی و سیاس��ت خارجی مجلس با اشاره به 
اینک��ه ما همان روند غنی  س��ازی اورانیوم را 
که پیش از این 2 ماه داش��تیم انجام دادیم، 
ادام��ه داد: ایران پی��ش از این و برای اجرای 
تعهدات��ش در برجام نمی گذاش��ت اورانیوم 
غنی  سازی شده مان از 300 کیلوگرم بگذرد، 
چ��را ک��ه ی��ا آن را می فروختیم ی��ا مبادله 
می کردیم و در ازای آن کیک زرد و اورانیوم 
طبیع��ی می گرفتیم ام��ا ممنوعیت فروش و 
مبادله اورانیوم ایران به س��ایر کشورها باعث 
افزایش س��طح اورانیوم غنی  س��ازی ش��ده 
کش��ورمان ش��د. ذوالنور با بیان اینکه طبق 
برجام م��ا حداکث��ر 130 تن آب س��نگین 
می توانیم ذخیره  س��ازی کنیم، تصریح کرد: 
همچنین آمریکا فروش آب سنگین ایران را 
ممنوع کرده است که این مسأله هم منجر به 
افزایش ذخیره  آب سنگین ایران شده است. 
وی با تأکید بر اینکه جمهوری اسلامی هیچ 
اقدامی برخ��لاف برجام انجام نداده اس��ت، 
خاطرنشان کرد: بر اساس بند 3۶ برجام، هر 
یک از طرف های برجام حق دارند در صورتی 
که یکی از طرف های قرارداد به وظایفش در 
این توافق هسته ای عمل نکرد، به تعهداتش 

عمل نکند.

توقیف نفتکش ایرانی نشان داد 
انگلیس به برجام پایبند نیست

عباسعلی کدخدایی، سخنگوی 
شورای نگهبان در واکنش به 
توقیف نفتک��ش ایرانی گفت: 
غصب اموال دیگ��ر جوامع از 
است.  انگلستان  سیاست های 
فاجعه 1۹1۷ و م��رگ ۹ میلیون ایرانی، توقیف 
پول های ایران به رغم رای دادگاه های داخلی خود 
و اکنون نیز توقیف کشتی تجاری ایران، نشان از 
آن دارد که این کشور همچنان به سیاست راهزنی 
ادام��ه داده و عملاً پایبند به برجام نیز نیس��ت. 
گفتنی است 13 تیرماه، نیروی دریایی انگلستان 
یک نفتکش متعلق به کش��ورمان را در آب های 
جبل الط��ارق در جنوب اس��پانیا متوقف کرد که 

حامل 2 میلیون بشکه نفت بود.

توقیف نفت ایران بی سابقه است
مدیر پیشین امور بین الملل شرکت ملی 
نفت  اقدام دولت انگلیس در توقیف محموله 
نفتی کشورمان را بی س��ابقه و مغایر قوانین 
بین الملل��ی دانس��ت. به گزارش ج��ام جم، 
محمدعلی خطیبی درب��اره غیرقانونی بودن 
توقیف نفتکش ایرانی گفت: قطعا یک کشور 
نمی تواند به بهانه قان��ون تحریمی که وضع 
کرده اقدام به توقیف کش��تی کند. حتی در 
این زمینه اگر تحریم های س��ازمان ملل هم 
وجود داش��ت باز قانون��ی بودن توقیف محل 
تردید اس��ت، چرا که کشتی ها برای حرکت 

در آبراه های بین المللی آزاد هستند. 
وی درب��اره س��ابقه اتفاقی مث��ل توقیف 
نفتک��ش اظهار کرد: به این ش��کل که ناوی 
ی��ک کش��تی را توقی��ف کند به ی��اد ندارم. 
صرف��ا در بعضی مواقع ممکن بود در بنادر و 
اسکله ها مشکلاتی برای یک کشتی به وجود 
بیای��د و بعد حل ش��ود. مدیر پیش��ین امور 
بین الملل ش��رکت نفت درب��اره اخباری که 
درباره مس��یر عبور کشتی به دلیل دور زدن 
تحریم ها منتشر شده، بیان کرد: کشتی هایی 
که به طرف مدیترانه می روند دو راه دارند؛ یا 
از کانال س��وئز عبور می کنند یا اینکه برخی 
کشتی هایی که نمی توانند یا نمی خواهند از 
این طری��ق عبور کنند، مجب��ور به دورزدن 
دماغه امید نیک می ش��وند. وی افزود: در هر 
ص��ورت این نفتکش ایرانی به هر طریقی که 
رفته باش��د دچار تخلف نشده، چرا که اینها 
آبراه های بین المللی است و منعی برای عبور 
کش��تی وجود ندارد. اینگونه اقدامات و ورود 
نیروهای نظامی به عرشه یک کشتی مرسوم 
 نیس��ت و دقیقا نق��ض مقررات کش��تیرانی

 بوده است.

  پس از خروج آمریکا از برجام در اردیبهشت ماه 
س�ال گذش�ته، دول�ت تصمیم ب�ه ادام�ه برجام 
ب�ا کش�ورهای اروپای�ی گرفت. نظر ش�ما درباره 
فرآین�دی که در یک س�ال گذش�ته در موضوع 
هس�ته ای طی ش�د و خروجی آن یعنی س�امانه 

اینستکس چیست؟
از ابتدا باید در برجام مس��ائل درس��ت دیده 
می شد. یعنی اگر قرار بود ایران توافقی انجام دهد 
و محدودیت های��ی را در یک موض��وع راهبردی 
بپذیرد، باید این کار را به صورت گام به گام انجام 
می داد، چون این س��ازوکار درست انتخاب نشده 
باعث ش��ده است ما یکس��ری تعهدات یکطرفه 
را بپذیریم اما هیچ جریم��ه ای برای اینکه طرف 
مقابل تعهدات خود را انج��ام ندهد وجود ندارد، 
در حال��ی که ب��رای ما وج��ود دارد. این موضوع 
وقتی یک طرف توافق از آن خارج می ش��ود خود 
را نشان می دهد و ابزاری برای طرف مقابل وجود 
ن��دارد. در پیمان نفتا، پیمان آب و هوایی و بقیه 
موارد هم آمریکا یکطرفه خارج شد و کشورهای 
دیگ��ر نمی توانند عکس العملی داش��ته باش��ند. 

دولت م��ا در این باره چیزی 
را در برجام پیش بینی  نکرده 
ب��ود، در نتیجه ب��ه اقدامات 
ک��ه  اقدامات��ی  و  نمایش��ی 
بیش��تر مص��رف داخلی دارد 
روی آورد. مانن��د دس��توری 
که در موضوع امکان س��نجی 
پیشران هس��ته ای داده شد. 
طرف مقاب��ل هم می دید که 
دولت انگی��زه ای برای مقابله 
ن��دارد. قص��د اروپایی ها که 

مشخص بود. در خود برجام هم مشخص بود که 
ت��ا آمریکایی ها یک مطلبی را نخواهند اروپایی ها 
در رابطه با آن موض��وع اقدامی انجام نمی دهند. 
به همین خاطر معتقدم دل بستن به اروپا سرابی 

بیش نبود. 
  و  اینستکس؟

س��راب که گفتم منظورم همین بود. ببینید! 
اینستکس در شأن جمهوری اسلامی نیست. این 
را باید در نظر گرفت که اروپایی ها به تعهدش��ان 
عمل نکردند و راه��کاری را ارائه کردند که صرفا 
اتلاف وقت بود. در مدت یک س��ال گذشته صرفا 
وقت تلف ش��د. الان چند س��ال از انعقاد برجام 
گذش��ته اس��ت و اگر قرار بود ای��ن راه ثمر دهد 
تاکنون داده بود. ببینید! دیپلمات آلمانی می آید 
در تهران و وقیحانه می گوید اگر برجام برای شما 
میوه نداد از س��ایه آن اس��تفاده کنید. این حرف 
برای کش��ور بزرگی مانند ایران تحقیرآمیز است. 
باید جواب ای��ن حرف را می دادند اما ندادند. من 
اینستکس را راه حل مناسبی برای حل مشکلات 

کشور نمی بینم. 
  شورای عالی امنیت ملی اردیبهشت ماه گذشته 
کاهش تعهدات هس�ته ای ای�ران را در قالب چند 
گام 60 روزه کلید زد؛ قبل از ورود به جزئیات فنی 
این اقدامات، ورود این شورا به موضوع هسته ای 
را به معنای گرفتن پرونده هسته ای از وزارت امور 

خارجه نمی دانید؟
من چنین برداش��تی ندارم. چ��ون همچنان 
وزی��ر امور خارج��ه و معاونش ک��ه پیش قراولان 
این عقب نشینی ها در حوزه اقتدار بودند دارند در 
ای��ن موضوع کار و مصاحبه می کنند، البته اینکه 
ش��ورای عالی امنیت ملی به می��دان آمده خوب 
است اما باید در نظر داشت که این شورا قبلا هم 
نظراتی درباره چگونگی پذیرش برجام داشت ولی 
آیا به آن ش��روط عمل ش��د؟ خیر! اجرای برجام 
با شروط تقریبا بیست و  هشت گانه به دولت اجازه 
داده ش��ده بود ولی دولت اراده ای برای اجرای آن 

شروط نداشت.
  کاهش تعهدات هسته ای ایران در گام نخست 
در 2 حوزه آب س�نگین و ذخای�ر اورانیوم غنی 

شده 3/67 درصد را چگونه ارزیابی می کنید؟
اینه��ا در واقع باج اضاف��ه ای بود که ما به این 
کشورها داده بودیم. این موضوعات حتی در برجام 
هم به این صورت نیامده بود. چون قرار بود ما آب 
س��نگین را در معرض فروش بگذاریم. در معرض 
فروش گذاشتن هم اینگونه نیست که شما آن را 
از کشور خارج کنید و دیگران بتوانند دبه کنند و 
نخرند. یا اینکه 300 کیلوگرم اورانیوم غنی شده 
در برج��ام آمده بود ولی اینه��ا آن را به کمتر از 
200 کیل��و کاهش دادند. اینها تعهدات اضافه ای 
بود که م��ا پذیرفتیم. اکنون تازه رس��یده ایم به 
حدی که در برجام ذکر ش��ده اس��ت. در نتیجه 
نمی توان گفت که یک اقدام خیلی خارق العاده ای 
را انجام دادیم که بتوان روی آن مانور گسترده ای 
داد. بهتر است برای این موضوع فکر دیگری کنیم 
تا طرف های مقابل ما به تعهدات شان عمل کنند.
  گفته شده در گام دوم کاهش تعهدات هسته ای 
س�طح  اس�ت  ق�رار  ای�ران 
غنی س�ازی ای�ران افزای�ش 
یابد؛ پیشنهاد می کنید جهت 
وادار ک�ردن طرف های غربی 
برای انجام تعهدات ش�ان در 
برج�ام، س�طح غنی س�ازی 
ایران در این مرحله تا چه حد 

افزایش یابد؟
به نظ��رم روش��ی که در 
گذش��ته اتخ��اذ ش��ده ب��ود 
می تواند موثر واقع ش��ود. به 
این ترتیب که ما با توجه به رفع نیازهای کش��ور 
غنی س��ازی 20 درص��د را  به ش��کل مرحله ای 
محق��ق کردیم. وقتی آنه��ا رآکتور ته��ران را از 
داشتن س��وخت محروم کردند و کشور از جهت 
نب��ود توان تولید رادیوداروهای مورد نیاز خود در 
رآکتور تهران تهدید می ش��د، ما تصمیم گرفتیم 
خودمان اورانیوم 20 درصد را تولید کنیم. وقتی 
آن را تولید و در س��ال ۹1 تولیدمان را س��ه برابر 
کردی��م، پیام موث��ری به طرف ه��ای غربی داده 
ش��د و توانس��تیم توانمندی خودمان را نش��ان 
دهی��م. ضمن اینکه با ای��ن کار الگویی از منطق 
مقاومت به کش��ورهای دیگر عرضه ش��د. آنها به 
دنبال شکس��تن ای��ن الگو بودند که متاس��فانه 
توافق برجام و پذیرش آن نوع مذاکرات، اساس��ا 
برنامه ما را به انحراف کش��اند. بویژه اینکه آقای 
ظری��ف را برای دس��تاورد توخالی ای که در ژنو1 
داش��ت با اقدامات رس��انه ای به عنوان »قهرمان 
دیپلماسی« مطرح کردند. مشکلات امروز ناشی 

از همان تفکرات است که امروز نیز در کشور 
وج��ود دارد و این بیم وج��ود دارد که 

دوب��اره این چرخش ص��ورت بگیرد. 
به همین خاطر م��ا ابتدا باید از این 
موضوع مطمئن شویم که چرخش 
ناگهانی در این مسیر به وجود نیاید، 
چون همان افراد الان رشته کار را در 

دس��ت دارند. به هرحال، اگر 
پیشنهاد من را بخواهید 

نظرم این است که ما 
هم باید غنی سازی 
20 درصد را مدنظر 
ق��رار دهی��م؛ ب��ه 
هم��ان مقداری که 
در ش��روع برج��ام 
 ۶ یعنی  داش��تیم. 
زنجی��ره 20 درصد 

راه اندازی  و  تولید  را 

کنیم، آماده به کار نگه داریم و محصول آن را هم 
  U3O8 در کش��ور نگه داریم و این دفعه آن را به
 UF620 درص��د تبدیل نکنیم و به صورت همان
20 درصد حفظ کنیم. این اقدام می تواند اقتدار 
ما را بیشتر از قبل نشان دهد، البته این کار باید 
حتم��ا در فردو انجام ش��ود، یعنی ماش��ین های 
س��انتریفیوژ را به حالت قبل برگردانیم. از جمله 
ه��زار عدد از س��انتریفیوژهای نس��ل 2 را که به 
عنوان IR2 M ش��ناخته می شوند، نصب کنیم و 
با آنها غنی س��ازی را انجام دهیم تا راندمان آن تا 
4 برابر نسبت به نسل یک افزایش یابد و بتوانیم 

عقب افتادگی را جبران کنیم.
  موض�وع فعال س�ازی رآکت�ور اراک و تولی�د 
پلوتونیوم که در س�خنان اخیر رئیس جمهور در 
جلس�ه هیات دولت نیز مورد اش�اره قرار گرفت 
تا چه میزان در عقب نش�ینی کشورهای غربی و 

تامین مطالبات ایران در برجام موثر خواهد بود؟
به نظرم این یک ش��وی تبلیغاتی است. اینها 
همان کسانی هستند که سال ۹4 به نمایندگان 
مجلس به دروغ گفتند رآکتور اراک به سرنوشت 

چرنوبی��ل دچ��ار می ش��ود! 
یک��ی از همی��ن اعضای تیم 
ب��ه  برج��ام  مذاکره کنن��ده 
مجلس رفت و به نمایندگان 
اراک روغن  گف��ت رآکت��ور 
ریخته بود که ما نذر امامزاده 
روغن  ای��ن  کردی��م! ح��الا 
ریخته از نظر این دوس��تان 
ارزش مان��ور سیاس��ی پیدا 
کرده اس��ت؟! حداقل بیایند 
این موضوع را روش��ن کنند 

و بگوین��د که ما برای تصوی��ب برجام، مصلحت 
کش��ور را فدای منافع جناحی و سیاسی کردیم. 
ی��ا بروند در مجلس و بگویند که ما دروغ گفتیم. 
چرا گفتند رآکتور دچار انفجار و مانند چرنوبیل 

می شود؟
  این حرف را به نمایندگان مجلس گفتند؟

بله! آقای دکتر صالحی بیاید توضیح دهد چرا 
چنین حرفی  زده اس��ت؟ چ��را زمانی که رآکتور 
اراک قرار بود با س��وخت ایرانی راه بیفتد گفتند 
که این چرنوبیل می ش��ود؟ این حرف دهن کجی 
به فناوری کش��ور و اقتدار علم��ی و فنی بود. با 
ای��ن حرف اقت��دار علم��ی و فنی م��ا را جلوی 
دش��من شکس��تند. حالا چطور همین دوستان 
می خواهن��د رآکتوری را که به ادعای خودش��ان 
چرنوبیل می ش��ود راه بیندازند؟! اول باید بگویند 
غلط کردیم و دروغ گفتیم تا یکی مانند من این 
حرف ه��ا را باور کند. چون م��ن زندگی خودم را 
روی این مسائل گذاشتم. ما به خاطر این مسائل 
ش��هید دادیم تا ب��ه این اقت��دار علمی و فنی 
برسیم. چطور می شود به اینها اطمینان 

کرد؟ 
  شما در مصاحبه سال گذشته تان با 
»وطن  امروز« مهم ترین خسارت برجام 
را مایوس شدن نیروی انسانی توانمند 
داخلی دانستید؛ به نظرتان این نقیصه با 
اقداماتی نظیر کاهش تدریجی تعهدات 

هسته ای ایران جبران می شود؟
نی��روی انس��انی را ب��ه طور 
کلی نمی ش��ود براحتی به کار 
بازگرداند، زمان می برد، چون 
س��انتریفیوژ  درباره  اینها 
نس��ل یک جفا کردند، 
سانتریفیوژ های  چون 
نس��ل ی��ک کام��لا 
ایران��ی ش��ده ب��ود 
پذیرفتند  اینها  ولی 

ک��ه همان را با وع��ده توخال��ی IR8 و... جبران 
کنند؛ یعنی هیچ. در این ش��رایط نیروی انسانی 
متخصص دیگر در مس��ائل راهبردی کشور وارد 
نمی ش��ود. ۶ سال است اینها تحقیقات را متوقف 
کرده اند. در دانش��گاه ها مجبورن��د پایان نامه ها و 
رساله های دکترایی را که محتوای فنی ندارد ارائه 
کنند. همه اش شبیه س��ازی است و به هیچ درد 
جامعه نمی خورد، چون در جهت رآکتور و چرخه 
سوخت نیس��ت. جبران این مسائل سخت است. 
نخست افراد دس��تگاه اجرایی باید کنار گذاشته 
شوند و عوامل قابل اعتماد رشته مسائل راهبردی 

کشور را به دست بگیرند. 
  برخ�ی کارشناس�ان معتقدن�د ب�ا توج�ه ب�ه 
در  اروپایی ه�ا  یک س�اله  از  بی�ش  وقت کش�ی 
انج�ام تعهدات ش�ان، م�دت زم�ان 60 روز برای 
ضرب الاجل های ایران، زمان زیادی بود و می ش�د 
این موضوع را در بازه های کوتاه تری تعریف کرد؛ 

نظر شما چیست؟
فک��ر می کن��م ضرب الاج��ل ۶0 روزه بیخود و 
تلف کردن زمان مفید کش��ور اس��ت. می خواهند 
زمان بخرن��د تا ببینند چطور 
می توانن��د ش��رایط را به قبل 
بازگردانن��د. اروپایی ه��ا هم تا 
حالا نش��ان داده اند که صرفا 
مناف��ع خودش��ان را دنب��ال 
می کنند، چنانکه نفتی از ایران 
تاکن��ون نخریده اند. م��ا باید 
موضع اقتدار را پیش بگیریم. 
من نمی دانم فلس��فه این عدد 
۶0 روز چیست و از کجا آمده 
است. می شود گفت هیچ کار 
کارشناس��ی روی این موضوع انجام نش��ده است. 
در حالی که خیلی راحت می ش��ود درباره رآکتور 
اراک تصمیم گرفت و زیگزاگ نرفت. می توان همان 
رآکتور آب سنگین را با سوخت طبیعی راه اندازی 
کرد. بیخود هم ش��عار ندهیم که پلوتونیوم تولید 
می کنیم. ما هیچ وقت نمی خواستیم پلوتونیوم گرید 
س��لاح تولید کنیم، بلکه پلوتونیوم گرید رآکتور را 
می خواس��تیم. ما باید امتیاز بازف��رآوری را دوباره 
داش��ته باشیم، یعنی س��وخت ایرانی را در رآکتور 
اراک مصرف کنیم و س��رمان را ه��م بالا بگیریم، 
البته به آژانس هم بگوییم و قانونی برخورد کنیم. 
درباره اورانیوم غنی ش��ده هم نظرم این اس��ت که 
آق��ای روحانی اگ��ر می خواهد خس��ارتی را که به 
کشور  زده است جبران کند بهتر است دستور دهد 
س��ازمان انرژی اتمی اورانیوم را در حد 5۶ درصد 
غن��ی کند. یعنی 20 درصد را قطعی کند و بگوید 
در ح��دی که نیاز به فعالیت های آزمایش��ی داریم 
ه��م 5۶ درصد تولید می کنی��م و هم پلوتونیوم را 
بازیافت خواهیم کرد ولی پلوتونیوم با درجه رآکتور 
نه سلاح. متخصصان ما حتما باید روی سوخت های 
پلوتونیومی کار کنند. یک نکته دیگر هم هست که 
رئیس جمهور باید دستور دهد پروژه توریم هم در 
انرژی اتمی دوباره راه اندازی ش��ود. تولید توریم و 
امکان تولید س��وخت اورانیوم 233.  البته دستور 
بدهد نه اینکه بخواهد امکان سنجی کند، چون این 
پروژه با آمدن او تعطیل ش��د. بقیه کشورهای دنیا 
هم اگر می ترسند باید بیایند و با ما تعامل درست 
داشته باشند. آنها باید خودشان را با ما تنظیم کنند.
  به آژانس اشاره کردید؛ کاهش نظارت بازرسان 
آژان�س می توان�د یکی از م�وارد کاهش تعهدات 

هسته ای ایران باشد؟
من از جمله افرادی هس��تم که معتقدم اتفاقا 
نظارت آژانس تا زمانی که ما در ان پی تی هستیم 
باید باش��د، البته در حد قانونی. نباید بیش��تر از 
حدود این قانون به آژانس باج داد، چون ظرفیتش 

را ندارد.

سیاسی 0 2

وقتی اسرائیلی ها فرار کردند 
هنوز اجاق های شان روشن بود

جانش��ین فرمانده کل سپاه 
گفت: وقتی تیپ 2۷ محمد 
رسول  الله)ص( به سوریه رفت، 
اسرائیلی ها تا بیروت هم آمده 
بودند اما وقتی رزمندگان پا به 
میدان گذاشتند آنها با عجله فرار کردند، در حالی 
که هنوز اجاق های ش��ان روشن و غذاهای شان 
داغ بود. به گزارش فارس، س��ردار علی فدوی 
در مراسم س��ی وهفتمین سالگرد ربوده شدن 
احمد متوسلیان و همراهانش در مسجد جامع 
نارمک اظهار داش��ت: وقتی برادر متوسلیان به 
آن خطه بزرگ پا گذاش��ت عظمت ها پدیدار 
شد و کس��ی فکر نمی کرد سال ها بعد قدرتی 
به وجود آید که ای��ن قدرت از جغرافیای یک 
کشور و منطقه عبور کند. وی افزود: دشمنان 
اکنون به ضعف شان اقرار کرده اند؛ آخرین وزیر 
دفاع دول��ت اوباما جمل��ه ای را که می خواهم 
بگویم گفت نه یک پاس��دار. او گفت ما با همه 
همپیمانان منطقه ای و فرامنطقه ای به دنبال 
این هس��تیم توانی درس��ت کنیم که در برابر 
ایران بازدارنده باشد. س��ردار فدوی با اشاره به 
س��قوط پهپاد آمریکا گفت: این حرکت خیلی 
سال است آغاز شده و آمریکایی ها می گویند ناو 
یک میلیون دلاری که 25 فروردین ۶۷ منهدم 
ش��د کار ایرانی هاست. این حرکت بیش از 30 
سال است آغاز شده و خیلی زمان ها آمریکایی ها 
فریاد می زنند به شورای امنیت سازمان ملل که 

ایرانی ها فلان کار را علیه ما انجام دادند.

درخواست آمریکا برای نشست 
شورای حکام طنز تلخ تاریخ است

نمایندگی ایران در سازمان های بین المللی 
مستقر در وین، درخواست آمریکا برای برگزاری 
نشست اضطراری شورای امنیت درباره فعالیت 
هس��ته ای ای��ران را طنز تلخ تاری��خ خواند. به 
گزارش  مهر، نمایندگی ایران در سازمان های 
بین المللی مستقر در وین با صدور بیانیه ای که 
در توئیتر منتش��ر شد، آورده است: این طنزی 
تلخ اس��ت که هم��ان رژیمی که برج��ام را از 
طریق خ��روج غیرقانونی و یکجانبه نقض کرد 
و به دیگران فش��ار می آورد تا اقدام مشابهی را 
ص��ورت دهند و با اعم��ال زور مانع اجرای آن 
توس��ط جامعه بین المللی می شود، نسبت به 
اج��رای همان توافق، ابراز نگرانی کرده اس��ت. 
بر اساس این بیانیه، تصمیم ایران برای کاهش 
تعهدات��ش در برجام، در واکنش به ش��رایطی 
اس��ت که آمریکا ایجاد کرده است. نمایندگی 
ایران همچنی��ن تصریح کرد که درخواس��ت 
آمریکا با مأموریت شورای حکام و پادمان های 
مرتبط نسبتی ندارد و مسائل مرتبط با اجرای 
برجام در چارچوب سازوکاری که در این رابطه 

طراحی شده قابل پیگیری است.

حد نصاب کسب رأی در حوزه های 
انتخابیه به ۲۰ درصد کاهش یافت

دبیر و سخنگوی ستاد انتخابات کشور گفت 
حد نصاب کسب رأی در حوزه  های انتخابیه به 
20 درصد کاهش یافته اس��ت. سیداسماعیل 
موس��وی در جلس��ه س��تاد انتخابات استان 
اردبیل اظهار داشت: تاکنون حد نصاب کسب 
رأی در حوزه  ه��ای انتخابیه، 25 درصد بود که 
در انتخابات پیش روی مجلس، با کس��ب 20 
درصد از آرای صحیح محاس��به می شود. وی 
افزود: این موضوع باعث خواهد شد انتخابات در 
حوزه  های کمتری به دور دوم برود. سخنگوی 
س��تاد انتخابات کشور با بیان اینکه با توجه به 
مواد قانونی مرتبط، روز انتخابات دوم اسفندماه 
تعیین شده است، افزود: حداکثر زمان برگزاری 
انتخابات تا ساعت 24 بوده و مجریان انتخابات 
در صورت تمدید زمان قانونی رأی   گیری تا این 
ساعت فرصت دارند اخذ رأی کنند و بلافاصله 
پس از این س��اعت، سامانه رأی   گیری مسدود 
خواهد شد. به همین دلیل برنامه  ریزی و دقت 
نظر فرمانداران برای جانمایی مناس��ب شعب 
اخذ رأی به منظور تسهیل فرآیند رأی گیری، 

از اهمیت فراوانی برخوردار است.

بطحایی به حذف سند ۲۰۳۰ 
مصمم بود کنار گذاشته شد

رئیس کمیس��یون آم��وزش و تحقیقات 
مجلس شورای اسلامی می گوید یکی از دلایل 
کنار گذاشتن وزیر س��ابق آموزش وپرورش از 
دولت، مصمم بودنش به حذف س��ند 2030 
بود. محمدمهدی زاهدی در برنامه دست خط 
درباره کنار گذاش��تن محمد بطحایی گفت: 
اس��تعفای بطحای��ی به خاطر ع��دم پرداخت 
مطالبات فرهنگیان ب��ود، نه نامزدی مجلس. 
نماین��ده مردم کرم��ان در مجلس ش��ورای 
اسلامی اظهار داش��ت: ضمن اینکه استنباط 
من این است یکی از دلایلی که آقای بطحایی 
کنار گذاش��ته شد، این است که او مصمم بود 
س��ند 2030 را کامل ح��ذف کند و برخی ها 

شاید این را برنمی تابیدند.

فریدون عباسی، رئیس سابق سازمان انرژی اتمی در گفت و گو با »وطن امروز« درباره گام دوم کاهش تعهدات برجامی ایران مطرح کرداخبار

پیشنهاد غنی سازی ۲۰ درصد در فردو
اخبار

یکشنبه   16 تیر 1398وطن امروز  شماره 2758 

س�یدمحمد حس�ینی: امروز 1۶ تیر قرار اس��ت 
اجرای گام دوم کاهش تعهدات هس��ته ای ایران 
اجرا شود. در مرحله نخست شورای عالی امنیت 
ملی اعلام کرد ایران دیگر خود را متعهد به رعایت 
محدودیت های مربوط به نگهداری ذخایر اورانیوم 
غنی شده و ذخایر آب سنگین نمی داند. در همین 
راس��تا از روز ۶ تیرماه ذخایر اورانیوم غنی ش��ده 
3/۶۷ درصد ایران از مرز 300 کیلوگرم عبور کرد 
و به تایید آژانس انرژی اتمی هم رس��ید. در گام 
دوم نیز قرار اس��ت ای��ران رعایت محدودیت های 
مربوط به س��طح غنی س��ازی اورانیوم و اقدامات 
مربوط به مدرن س��ازی رآکتور آب سنگین اراک 
را متوق��ف کند. ای��ن اقدام ای��ران در واکنش به 
بدعهدی طرف های اروپایی برجام نسبت به انجام 
تعهدات ش��ان و جبران خس��ارات خروج آمریکا 
از این توافق صورت می گی��رد. درباره این راهبرد 
و همچنین جزئیات فنی اقدام��ات ایران با دکتر 
فریدون عباسی، رئیس سابق سازمان انرژی اتمی 
گفت وگو کرده ایم. دکتر عباس��ی در گفت وگو با 
»وطن  امروز« ضمن تاکید بر انجام غنی سازی 20 
درصد، معتقد است اظهارات اخیر روحانی پیرامون 
رآکتور اراک و تولید پلوتونیوم با توجه به اظهارات 
سابق مقامات دولتی و بویژه تشبیه این رآکتور به 

تاسیسات چرنوبیل توسط آنها قابل اعتنا نیست.

آق�ای دکتر صالح�ی بیاید توضیح 
دهد که چرا چنین حرفی  زده است؟ 
چرا زمانی که رآکتور اراک قرار بود 
با سوخت ایرانی راه بیفتد گفتند که 
ای�ن چرنوبیل می ش�ود؟ این حرف 
دهن کجی به فناوری کشور و اقتدار 
علمی و فنی بود. با این حرف اقتدار 
علم�ی و فن�ی ما را جلوی دش�من 

شکستند

آقای روحانی دستور دهد سازمان 
انرژی اتمی اورانی�وم را در حد 56 
درص�د غنی کند. یعن�ی 20 درصد 
را قطع�ی کند و بگوید در حدی که 
نیاز به فعالیت های آزمایشی داریم 
ه�م 56 درص�د تولی�د می کنیم و 
هم پلوتونی�وم را بازیافت خواهیم 
 کرد ولی پلوتونیوم با درجه رآکتور 

نه سلاح


